
У саветызаваным і 
люмпенізаваным гра-

мадстве, як правіла, пераваж-
ная большасць насельніцтва 
займаецца не сваёй справай. 
Гэта заканамерна ў несвабод-
най і патэрналісцкай дзяржа-
ве, дзе амаль уся праца, як 
дзяржаўная, так і грамадская,  
робіцца ў добраахвотна-
прымусовым парадку. Пры-
чым непрафесіяналы, якія 
займалі чужое працоўнае 
месца, заўсёды кімсьці 
прыкрываліся. У час вайны 
перад чырвонаармейцамі на 
фронце  гналі шэрагі штраф-
ных батальёнаў, савецкія 
міліцыянеры сваю немач 
перад крымінальнікамі 
прыкрывалі дружыннікамі, а 
калгаснікі – дзіцячымі рукамі. 
Так, несумненна, першымі 
падаюць прыклад уладу тры-
маючыя. На гэтак званыя 
суботнікі нярэдка выганяюць 
усю вертыкаль. З лапатамі 
ў выхадныя дні працуюць 
і сам кіраўнік краіны Аляк-
сандр Лукашэнка, і прыз-
начаныя ім “губернатары”, і 

кіраўнікі раёнаў. Напярэдадні 
кіраўнік Шумілінскага раёна 
В . А. Падляшчук вывеў сваіх 
падначаленых на лён. На па-
летках ААТ “Шумілінскі льно-
завод”  даволі вялікая група 
кабінетных работнікаў разам 
са старшынёй раённага Саве-
та дэпутатаў І. М. Новікавай 
вязала ў снапы льнотры-
сту. Акрамя таго,  ратаваць 
стратэгічную культуру на 
льняныя палеткі паслалі 280 
чалавек з розных арганізацый 
і прадпрыемстваў нашага 
раёна: абавязковы суботнік  
адпрацоўвалі спецыялісты па-
датковай інспекцыі, чыноўнікі 
райвыканкама, службоўцы 
ўпраўлення капітальнага 
будаўніцтва, газавікі. І дагэ-
туль кожную восень студэн-
цтва і школьніцтва па ўсёй 
Беларусі цягнецца ў бок 
калгасна-саўгасных палеткаў 
па загадах зверху. Цягнецца 
асабліва не задумваючыся, 
не пратэстуючы, па інерцыі 
савецкіх часоў, узгадваючы 
легкадумныя  расповеды ста-
рэйшых сяброў пра вясёлыя 

прыгоды ды такі-сякі заробак. 
А некаторым што б ні рабіць, 
абы не хадзіць на заняткі. І 
нікога не турбуюць штога-
довыя ахвяры, скалечанае 
дзіцячае здароўе – усё гэта 
здаралася штогод, нягледзя-
чы на інструктаж па тэхніцы 
бяспекі на ўборцы ўраджаю. 
Спарахнелы калгасны монстр 
па-ранейшаму ўскладвае на 
кволыя плечы маладзёнаў 
цяжар самай няўдзячнай 
сельскагаспадарчай пра-
цы. На цэлы месяц, згодна 
з рашэннем аблвыканкама, 
на Шуміліншчыну завезлі 
больш за сотню студэнтаў. У 
калгас “Прыдзвінскі” на па-
лявыя работы прыбыло 45 
першакурснікаў з Віцебскага 
дзяржаўнага політэхнічага 
ліцэю. Частку студэнтаў 
пасялілі ў памяшканні, пры-
стасаваным пад  інтэрнат, рэш-
ту размеркавалі па кватэрах 
калгаснікаў. 30 навучэнцаў 
ліцэя адаслалі ў саўгас 
“Мішневічы”, яшчэ адна група 
з Віцебскага індустрыяльна-
педагагічнага каледжа буд-

зе капаць бульбу ў прад-
прыемстве “Райаграсервіс”. 
Гаспадарнікі раёна абавяза-
ны забяспечыць студэнтаў 
шырокім фронтам рабо-
ты па нарыхтоўцы бульбы, 
лёну і буракоў, арганізаваць 
трохразовае харчаван-
не. Сачыць і адказваць за 
маладзёнаў будуць кіраўнікі 
навучальных устаноў, участ-
ковыя інспектары, медыкі і 
пажарнікі. Па ўсяму відаць, 
што недахоп таннай рабочай 
сілы ў  сельгаспрадпрыем-
ствах раёна будзе кампенса-
ваны. Мабыць не застанецца 
ў зямлі бульба, не запашуць 
або не спаляць збуцвелы лён, 
як гэта рабілася ў мінулыя 
гады. А ці ўратуюць дапатоп-
ную савецкую эканоміку на 
сяле дзіцячыя рукі? Дарэчы, 
да дзевяноста  адсоткаў буль-
бы вырошчваецца ў прыват-
ным сектары. Гэта ж да якога 
бязладдзя даведзена калгас-
ная сістэма, калі там не мо-
гуць сваімі сіламі ўбраць гэту 
няшчасную дзесяціну? 

Аляксандр Шчамлёў.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна
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СЬВIТАНАК
Беларусь,
  твой народ
 дачакаецца
Залацiстага,
 яснага дня! 
М. Багдановiч.
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•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	нумар	газеты	«Cвітанак»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.	 Калі	 не	 жадаеце	
атрымліваць	 газету,	 то	
таксама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «	 Cвітанка	
»	 	 змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	 чытачоў	 выдання.	
Дзеля	размяшчэння	абвесткі	
патэлефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	спажыўца,	працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	па	абароне	права	і	пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Світанка».

•	 Рэдакцыя	запрашае	да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	грамадзян.	Вашы	навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзя-
ка.	Словам,	сувенірам

Дзеці – будучыня сям’і. Але якой – аб 
гэтым у першую чаргу варта  задумвац-
ца бацькам. А што рабіць, калі бацькі ня 
здольны падумаць пра сябе і не могуць 
уплываць на лёс сваіх дзяцей? Тады пра 
нядзеяздольных павінна клапаціцца 
дзяржава. Аднак, у час праводзімых 
рэйдаў, калі адказныя асобы наведва-
юць неблаганадзейныя сем’і нашага ра-
ёна, часта даводзіцца браць пад сумнеў 
гэту прапісную ісціну. Агульнавядома, 
што добрай лічыцца тая сям’я, дзе кам-
фортна адчуваюць сябе як дарослыя, так 
і дзеці. Бацькі працуюць, клапоцяцца аб 
дабрабыце сваёй сям’і, займаюцца на-
лежным выхаваннем, забяспечваюць 
сваім дзеткам бесклапотнае дзяцінства, 
дапамагаюць ім ажыццяўляць мары і 
дабівацца пастаўленай мэты, трывала 
стаць на ногі. І дакладна ведаюць, хто 
паклапоціцца аб іх, калі надыдзе ста-
расць. Але ці задумваюцца пра гэта тыя 
гора-бацькі, пра якіх ішла гаворка на 
чарговым пасяджэнні Шумілінскага ра-
ённага Савета дэпутатаў? У сваім даклад-
зе намеснік старшыні раённай камісіі па 
справах непаўналетніх Л. А. Грузневіч 
азнаёміла дэпутатаў з інфармацыяй аб 
нядобранадзейных сем’ях. На сённяшні 
дзень у раёне знаходзяцца на ўліку 
173 дзіцяці з сацыяльна небяспечных 
сямей, 15 дзяцей з 9 сямей прызнаны 
маючымі патрэбу ў дзяржаўнай абаро-
не. Але факты – упартая рэч. Колькасць 
дзяцей, якія знаходзяцца ў сацыяль-
на небяспечным становішчы, расце. У 
снежні бягучага года былі на ўліку было 
73 сям’і ў сацыяльна небяспечным 
стане, у якіх пражывала 113 дзяцей. 
Рост відавочны: яшчэ 60 дзетак сталі 
сацыяльнымі сіротамі. І гэта нягледзячы 
на тое, што ў раёне шмат робіцца для 
таго, каб гэту непрыемную для ўлады 
статыстыку зменшыць. Да прыкладу, з 

пачатку года шумілінскімі чыноўнікамі 
праводзіцца акцыя “Сям’я без насілля”. 
У звязку з гэтым 31 мабільная група 
аб’ехала усе нядобранадзейныя сем’і. 
Гора-бацькоў выхоўвалі на пасяджэннях 
камісіі па справах непаўналетніх, злос-
ных парушальнікаў судзілі і пазбаўлялі 
бацькоўскіх правоў. З дзіцячага прытул-
ку 73 дзіцяці вярнулі ў біялагічныя сем’і, 
якія сталі на шлях выпраўлення. Бараць-
ба з сацыяльным сіротствам патрабуе 
больш актыўнай работы і неаслабнага 
кантролю. Да таго ж ранейшыя меры ўжо 
не спрацоўваюць. Не дзейнічае сістэма 
квот на працаўладкаванне гэтак званых 
абавязаных асоб на прадпрыемствах ра-
ёна. Не сакрэт, што іх заробкі па прыму-
су, як правіла, нізкія. Адсюль і вынікі: 
87 чалавек кампенсавалі расходы 
дзяржавы на ўтрыманне аднятых у 
іх дзяцей толькі напалову. Абавяза-
ныя асобы не надта імкнуцца нагру-
жаць сябе працай, дапускаюць пра-
гулы. За сем месяцаў гора-работнікі 
прагулялі аж тры тысячы дзён. І 
гэта пры ўсім тым, што наймальнікі 
не заўсёды інфарміруюць РАУС  аб 
няяўцы абавязаных асоб на ра-
боту. Са свайго боку, наймальнікі 
не спяшаюцца прымаць іх на вы-
сокааплочваемыя месцы – свае 
высокакваліфікаваныя кадры цяжка 
забяспечыць на поўную стаўку. Ня-
рэдка прадпрыемствы замоўчваюць 
інфармацыю аб наяўнасці вакантных 
пасад, якія павінны прадастаўляцца 
ў аддзел занятасці насельніцтва. 
Не ў поўнай меры сацыяльна не-
бяспечным сем’ям аказваецца 
неабходная сацыяльная, меды-
цынская, прававая і псіхалагічная 
дапамога. Раённая камісія па 
справах непаўналетніх незадаво-
лена працай работнікаў міліцыі, 

медыкаў, прафсаюзаў і супрацоўнікаў 
сельвыканкамаў. Але як медыкам праца-
ваць з хворымі на алкагалізм, калі толькі 
на уліку стаіць 700 чалавек , а ў раёне 
адзін нарколаг, ды і той працуе ўсяго на 
палову стаўкі? А начальнік упраўлення 
па працы выказала меркаванне па 
ўдасканальванню Дэкрэта № 18 – за дзе-
сятак прагулаў абавязаных наогул трэба 
саджаць у турму. Прапанова не новая 
– у мінулым годзе адзін з чыноўнікаў 
параіў ствараць працоўныя лагеры. Але 
па ўсяму бачна,  што ўзмацненне адных 
адміністрацыйных мераў не даюць жа-
данага эфекту.

С. Горкі.

Ці АбАроніЦь “прАблемныя” Сем’і 
“прАблемнАя” дзяржАвА?

прАЦоўны дэСАнт для кАлГАСАў

Лётчык-герой

Афіцыйныя Асобы 
ў шкоЛАх

Так павялося, што на першае верасня прадстаўнікі 
ўлады усіх узроўняў наведваюць школы. На свята 
Дня ведаў у новыя школы звычайна едуць кіраўнікі 
вобласцяў або раёнаў, а ў старыя навучальныя 
ўстановы наносяць візіты больш дробныя чыноўнікі і 
начальнікі. Так было і на гэты раз. Першага верасня дэ-
легацыя з райцэнтра на чале з кіраўніком раёна В. А. 
Падлешчуком завітала ў Слабадскую сярэднюю школу. 
Тут нарэшце была завершана рэканструкцыя будын-
ка школы, узведзены новыя прыбудовы: спартыўная 
зала, новая сталовая, класы для працоўнага навучан-
ня, кампутарны клас. У класе працоўнага навучан-
ня ўстанавілі станкі і швейныя машынкі. Безумоўна, 
на рамонт школы патрабаваліся значныя сродкі з 
дзяржаўнага бюджэту. Да таго ж добра пастараліся 
работнікі будаўнічай арганізацыі ПМК-70. І вось 
наступіў урачысты момант – чырвоную стужку перара-
заюць кіраўнікі: старшыня райвыканкама В. А. Падляш-
чук, дырэктар школы А. М. Пузікава і начальнік ПМК-70 
А. П. Быкаў. Затым прагучалі выступленні афіцыйных 
асобаў, яны ўхвалілі ўсіх тых, хто добра працаваў на 
гэтым сацыяльным аб’екце. У гэты святочны дзень ад-
былася яшчэ адна ідэалагічная акцыя ў  Шумілінскай 
сярэдняй школе № 2. Начальнік аддзела ідэалагічнай 
работы С. Д. Вярцінская ўручыла старшакласнікам 
кнігі “Я – грамадзянін Рэспублікі Беларусь”. Сёлетняй 
вясною маладыя грамадзяне атрымалі пашпарты. У 
школе будуць працаваць двое маладых настаўнікаў, 
з гэтай нагоды яны прымалі ўрачыстую клятву. Не 
забылі даць ідэалагічную ўстаноўку і першакласнікам: 
самыя маленькія вучні атрымалі кнігу-падарунак 
самога прэзідэнта Рэспублікі Беларусь. Цяпер яны 
ад першага званка будуць засвойваць ідэалогію ад 
самага разумнага правадыра, вечнага і нязменнага 
кіраўніка Беларусі Аляксандра Лукашэнкі. А затым і не 
заўважаць, як Дзень ведаў непрыкметна ператварыц-
ца ў дзень прамыўкі мазгоў.

Алесь Шумскі.

наша газета стала размяшча-
ецца на партале http://kamunikat.
org/, дзе зацікаўленыя грамадзяне 
могуць яе спампаваць са старонкі: 
http://kamunikat.org/svitanak.html 
, што у каталагу “пэрыёдыка” для 
далейшага выкарыстання яшчэ да 
з’яўлення газеты на паперы.

“світАнАк” у 
інтэрнэце
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Выйшла ў  свет новая кніга нашага 
земляка Барыса Бэлежэнкі, якія зараз 
жыве ў Віцебску. Новы твор называецца 
“Згубленыя вандроўнікі”. Мастацкія во-
бразы герояў узяты з рэальнага жыцця. 
У сучасным свеце  людзі часта шукаюць 
у далёкіх вандроўках тое, чаго насам-
рэч там няма. У рэшце рэшт становіцца 
вядомым, што упартай духоўнай пра-
цай над асобай, над удасканальваннем 
звычайнага жыцця, можна побач, сярод 
людзей якіх ты жывеш, знайсці ўсе не-
абходнае для паўнавартаснага жыцця. 
Барыс Бэлежэнка вядомы чытачам па 
кнігах “Кругі зямныя” (2009 г.), “Чароўны 
млын”( 2008 г.), сборнік  прозы “Сны і 
дарогі” (2008 г.) і інш. Дарэчы, за апошні 
сборнік Барысу Бележэнку быў уручаны 
заахвочвальны дымлом у час святка-
вання Дня пісьменнасьці, які праходзіў 
у гэтым годзе ў Хойніках Гомельскай 
вобласці. 

Алесь прыбярэжны.

СЬВIТАНАК

На пасяджэнні Віцебскага 
абласнога Савета дэпутат 
Васіль Чэкан, начальнік 
Віцебскага абласнога 
ўпраўлення МНС, адзначыў, 
што ў рэгіёне ў цэлым не 
дапушчаны рост гібелі люд-
зей на пажарах у зімовы 
перыяд. Аднак з наступлен-
нем вясенне-летняга пажа-
ранебяспечнага перыяду 
назіраецца павелічэнне 
колькасці пажараў. Разам з 
тым больш гінуць на пажа-
рах ва Ушацкім, Браслаўскім, 
Шумілінскім раёнах.  Гэта 
сумная статыстыка сведчыць, 
што наш раён і тут займае 
адно з лідзіруючых месцаў. 
Апошняя трагедыя здарыла-
ся ў вёсцы Лескавічы.  7 ве-
расня ў 15.30 на пульт МНС 
паступіла паведамленне аб 
пажары. Калі выратавальнікі 
прыбылі на месца здарэння, 
у палаючым доме ўзарваўся 
газавы балон. Пад палаючымі 
абломкамі дома загінулі двое 

мясцовых жыхароў – мужчы-
на і жанчына. Перадусім 20 
жніўня ў 4 раніцы здарылася 
подобная трагедыя і ў аграга-
радку Сіроціна. Загарэўся 2-х 
кватэрны жылы дом. У агні 
загінулы два чалавекі – 82- 
пенсіянерка і яе 53-гадовы 
сын. Прычына пажару – не-
асцярожнае абыходжанне з 
агнём пры курэнні. Суседзі 
падцвердзілі, што непрацую-
чы сын злоўжываў спіртнымі 
напоямі. Як бачна, пажарнікі-
ратавальнікі адносяць такія 
выпадкі  да катэгорыі рызыкі 
гэтак званых “праблемных 
грамадзян”.  Да групы рызыкі 
таксама адносяць люд-
зей адзінокіх, састарэлых, 
пенсіянераў, мнагадзетныя 
сем’і, маламаёмасных гра-
мадзян. На гэтыя групы люд-
зей састаўляецца база дад-
зеных. У пачатку верасня ў 
першы рэйд адправілася гру-
па, якую ўзначаліў спецыяліст 
райаддзела па надзвычай-

ных сітуацыях Л. А. Лінкевіч. 
У ходзе праверкі рэйдавая 
група наведала больш за 
дзесяць дамоў. Практычна ў 
кожнай хаце ўдзельнікі рэй-
ду падстаў для радасці не 
пабачылі. Паўсюдна не зро-
блены рамонт, няспраўная 
электраправодка, аварый-
ны стан печаў, дымаходаў, 
недакуркі пад ложкам, не-
прыемны пах, старая разва-
леная мэбля – вось асноўныя 
атрыбуты наведаных дамоў. 
Да ўсяго трэба дадаць,  што 
ўражвае беднасць. У вёскі 
Навікі адна жанчына на-
ват не здолела падняцца 
з ложка, у хаце раскіданая 
цэгла, пустыя бутэлькі, тры-
валы пах алкаголю. У адной 
гаспадыні з гэтай жа вёскі 
падлога так прагніла, што 
пад яе праваліўся сервант 
і крэслы. Жыхарка вёскі 
Свярдлы паліла печ, а праз 
дзіркі ў сценах іскрылася по-
лымя. Спецыялісты аддзела 

па надзвычайных сітуацыях 
указалі жанчыне на неабход-
насць тэрміновага рамонту. 
Але ж на рамонт у яе бракуе 
грошай, бо ў гэтай хаце най-
перш купляюць бутэльку. 
Электрычнасць ужо даўно 
адключана з-за няўплаты. 
Але ж аказваецца, што і ва 
ўмовах беднасці  па-людску 
могуць жыць і самыя ста-
рэйшыя вясковыя жыхары. 
Больш за 80 гадоў пражыла 
пенсіянерка П. К. Жыгунова, а 
ўхаце чыста, печка спраўная, 
сцены пабелены. Праўда, 
праводку памяняла толькі 
часткова – у бабулі сціплая 
пенсія, на якую даводзіцца 
наймаць людзей для таго, 
каб зрабіць рамонт. На тое, 
што  нядбайныя гаспадары 
выканаюць усе прадпісанні 
пажарнікаў, спадзявацца не 
прыходзіцца. Таму напры-
канцы верасня запланаваны 
яшчэ адзін рэйд.

я. вайтовіч.

новы 
мАстАцкі 
твор

рэйды пА небяспечных месцАх

помнік Льву сапегу 

прадукты 
сапсаваліся, а іх усё 
роўна прадаюць

Шумілінскі цэнтр 
гігіены і эпідэміалогіі 
павінен пастаянна 
ажыццяўляць дзяржаўны 
санітарны нагляд за 
гандлёвымі кропкамі 
раёна. З апошняй 
праверкі санітарнымі 
ўрачамі шумілінцы ма-
юць магчымасць даве-
дацца, што падсунулі на 
прылаўкі сваіх крамаў 
нашы работнікі раённага 
райспажыўтаварыства. У 
ходзе праверкі на 15 прад-
прыемствах гандлю было 
зафіксавана парушэнняў 
санітарных правілаў і 
норм у 47% выпадкаў. 
У магазіне г.п. Обаль 
райспажыў таварыства 
рэалізоўвалі пакупнікам 
тавары з прайшоўшым 
тэрмінам годнасці, без 
маркіровачных ярлыкоў, 
без захавання тэмпера-
турнага рэжыму. У вёсцы 

Слабада дагэтуль не зро-
блены рамонт ступенек 
пры ўваходзе ў магазін, а 
фасад абсыпаўся. Ва ўсіх 
правераных магазінах 
не выконваўся тэмпера-
турны рэжым у гандлё-
вых залах, у той час як на 
двары стаяла анамаль-
ная спякота. Вось так нас 
абслугоўваюць: урачы-
гігіеністы састаўляюць 
пратаколы на нядобра-
сумленных работнікаў 
гандлю, чыноўнікі падшы-
ваюць паперкі ў файлы і 
робяць вывады. За гру-
быя парушэнні правілаў 
гандлю ніхто не пакара-
ны – усе парушальнікі па-
ранейшаму працуюць на 
сваіх месцах, занятасць за-
бяспечана.  А пакупнікам 
зноў падсунуць з’ялчалыя 
сыры, прагорклае масла і 
пратэрмінаваную каўбасу.

У. Арэшкін.

будаўніцтва                                                    
     1102736
жыллёва-камунальная гаспадарка         
     1031758
прамысловасць                                              
     915668
Гандаль і грамадскае харчаванне             
     800000
Сельская гаспадарка                                     
     784006

вядомыя земЛякі

пакінуў без 
нагляду

Адзін мясцовы жыхар вёскі Мікіціха 
паехаў на сваіх “Жыгулях” у суседнюю 
вёску Пабеда. Машыну пакінуў ў вёсцы 
без нагляду з незакрытымі вокнамі і 
адсутнічаў некалькі дзён па сваіх спра-
вах. За гэты час невядомыя злодзеі 
выцягнулі з легкавіка аўтамагнітолу 
і акумулятар. Злодзеі пакуль не 
ўстаноўлены, супрацоўнікамі РАУС 
вядзецца вышук.

не замкнулі 
дзверы

На Шуміліншчыне веласіпед – самы 
папулярны транспарт. Вядома, што яго 
і часта крадуць. Рабочы Обальскага 
керамічнага завода паехаў на работу 
на веласіпедзе і пакінуў яго ў цэху, які 
не замыкаўся. Пасля работы веласіпеда 
не знайшоў і звярнуўся за дапамогай у 
Шумілінскі РАУС. Вядзецца вышук. 

с я р э д н я я 
з А рА б о т н А я 
п Л АтА  з А 
Л і п е н ь

Даўно наспела неабходнасць 
будаўніцтва маста праз рэчку 
Сечна, якая цячэ паміж вёскай 
Лабейкі і Ерашова. Сама рачул-
ка невялікая, улетку людзі яе пе-
раадольваюць. Аднак вясною яна 
становіцца паўнаводнай, і жыхары 
вёсак на працяглы час літаральна 
адрэзаны ад “вялікай зямлі”. За-
раз вяскоўцы ўсцешаны добрай 
навіной: распачалося будаўніцтва 
новага маста праз раку Сечна. 
Пры праектаванні выбралі мост 
з квадратным сячэннем, пры гэ-
тым улічвалі спецыфіку ракі. Такія 
праекты выкарыстоўваюцца рэд-
ка, такіх мастоў на Віцебшчыне 
не будавалі гадоў з дзесяць таму. 

Аб’ект плануюць здаць у эксплуа-
тацыю праз месяц, на будаўніцтва 
выдзелена 720 рублёў. Старшыня 
Мікалаёўскага сельвыканкама І. 
Казлоўскі лічыць, што будаўніцтва 
маста адкрывае новыя магчымасці 
для месцічаў. У гэтым краявідным 
куточку можна заняцца аграэка-
турызмам, праявілі цікаўнасць 
да справы і прадпрымальнікі з 
Расійскай Федерацыі. Праўда, ста-
рая грунтовая дарога патрабуе 
лепшага пакрыцця, але на гэта па-
трэбен час. У Лабейках мясцовая 
ўлада прыгледзела неблагі уча-
стак, які можна будзе выставіць 
на аукцыён у наступным годзе. 

С. Горкі.

перакінуць мост 
цераз раку

крымінАЛьнАя хронікА

віцябчанін 
абрабаваў 
шумілінца

На грамадзяніна В. які пражывае 
ў Шуміліне, каля магазіна “Юбілейны” 
здзейсніў напад невядомы рабаўнік. 
Нападнік збіў шумілінца кулакамі ў 
твар да непрытомнасці, пасля чаго 
выцягнуў з кішэняў мабільны тэлефон і 
грошы – 200 тысяч расійскіх і 180 тысяч 
беларускіх. Злачынец злоўлены і змеш-
чаны ў ізалятар часовага ўтрымання. 
Ім аказаўся раней судзімы жыхар гора-
да Віцебска. Узбуджана крымінальная 
справа.

Помнік зьявіўся ў райцэнтры 
Лепель  — гэты горад быў за-
снаваны Львом Сапегам, знаным 
палітыкам, дыпляматам, адным 
з самых уплывовых дзяржаўных 
дзеячаў у Вялікім Княстве 
Літоўскім і Рэчы Паспалітай.

Ініцыятыва ўсталяваць помнік 
на беразе возера побач з кась-
цёлам сьвятога Казіміра належа-
ла пробашчу мясцовай парафіі 
ксяндзу Андрэю Аніскевічу.

Ксёндз Андрэй распавёў, што 
да гэтай ідэі дужа няўхвальна 
паставіліся мясцовыя 
праваслаўныя сьвятары, адзін 
зь іх нават накіраваў ліст у гар-
выканкам, каб помнік ставіць 
забаранілі. У першую чаргу таму, 
што ён нарадзіўся ў праваслаўнай 
сям’і, а напрыканцы жыцьця 
прыняў каталіцкую веру, а такса-
ма з тае нагоды, што ў яго часы 
ВКЛ і Рэч Паспалітая варагавалі з 
расейскай дзяржавай.

У гарвыканкаме, кажа ксёндз 
Андрэй, ліст прачыталі, але ра-
шэньня не зьмянілі — бо імя 
Льва Сапегі непарыўна зьвязана з 
гісторыяй Лепеля, які ўпершыню 

згадваецца ў 1439, як вёска і ма-
ёнтак на востраве Лепельскага 
возера. 

У 1563 г. паселішча атрымала 
статус гораду (цяпер вёска Ста-
ры Лепель). А ў 1586 г. Леў Сапе-
га заснаваў у вёсцы Белая, за тры 
кілямэтры ад яго, мястэчка Белы 
Лепель або Новы Лепель, куды 
былі перанесены гандлёвы цэн-
тар, а таксама пабудаваныя замак, 
царква і касьцёл. Такім чынам 
пачалася гісторыя сучаснага Ле-
пеля, дзе жывуць каля 18 тысяч 
чалавек.

Адкрыцьцё помніка адбыло-
ся 11 верасьня, у Дзень горада. 
Помнік стварыў скульптар Леў 
Аганаў, дарэчы, аўтар помніка 
Папу Рымскаму Бэнэдыкту ХVI, 
усталяванаму каля касьцёла сьвя-
тога Тадэвуша ў мястэчку Лучай 
Пастаўскага раёна. Агульная вы-
шыня помніка з пастамэнтам каля 
3,5 мэтраў. Бронзавы Леў Сапега 
стаіць, трымаючы ў правай руцэ 
булаву — адзнаку гетманскай 
улады, а левай абапіраецца на 
эфэс шляхецкай шаблі. 
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Чаму? Карысьць такога выбары для 
ўлады абумоўленая шэрагам чыньнікаў.

Пералічым па пунктах. 
– У сьнежні яшчэ ня будуць вядомыя 

ўмовы пастаўкі расейскіх газу і нафты на 
2011 год. Умовы гэтыя чакаюцца цяжкімі, 
перамовы могуць прывесьці да чарго-
вай гандлёвай вайны з перакрыцьцём 
газавай і нафтавай трубаў, што ство-
рыць не найлепшы фон для народнага 
волевыяўленьня. А цяпер дакладна ўсе 
гэтыя “падарункі пад елачку” зьявяцца 
ўжо пасьля выбараў.

– Гледзячы па ўсім, 
грошы на тое, каб 
пад самыя выбары 
выдаць электара-
ту сярэдні заробак 
з запаветных 500 
даляраў, ёсьць. Але 
яны пакуль ёсьць. 
А калі здарыцца што 
за дадатковыя месяцы 
чаканьня, той жа газавы ці нафтавы ўдар 
расейскіх братоў? Тады запас пойдзе на 
закрываньне дзірак, і за які кошт плаціць 
500 даляраў?

– Выбары ў сьнежні ў параўнаньні са 
студзенем ці лютым – на месяц ці два 
менш расейскай інфармацыйнай вай-
ны, менш чарговых “хросных бацькаў” 
і іншых сюрпрызаў. Беларускія прапа-
гандысты могуць расказваць, што гэтыя 
інфармацыйныя атакі б’юць міма цэлі, 
што народ у выніку іх яшчэ шчыльней 
гуртуецца вакол Лукашэнкі. Але кропля 
камень точыць, эфэкт прапаганды – не 
ў яе пераканаўчасьці, а ў працягласьці 
ўзьдзеяньня. Да таго ж расейскія салда-
ты і генэралы інфармацыйнай вайны ву-
чацца. А так і ўзьдзеяньня і вучэньня на 
месяц ці два менш.

– Ну і, нарэшце, псыхалягічны фон: 19 
сьнежня – за некалькі дзень да каталіцкіх 
Калядаў і Новага году. Народ настроены 
лагодна, у перадсьвяточным настроі, 

спадзяецца на лепшае. Выбары – як вы-
бар Дзеда Мароза. Ну ўсім жа зразумела, 
што ён адзін, і выбару як такога ў гэтай 
справе няма.

Да недахопаў рашэньня можна 
аднесьці хіба пэўную датэрміновасьць 
– апошні тэрмін правядзеньня выбараў 
быў 6 лютага, а прызначаныя раней. Але 
ў 2006 годзе яны адбыліся на паўгоду ра-
ней і ніякіх асаблівых іміджавых стратаў 
улада ад гэтага не панесла. А зараз іх буд-
зе яшчэ менш. У адрозьненьне ад 2005-

2006 гадоў, калі прыз-
начэньне выбараў 
было нечака-
насьцю прынамсі 
для апазыцыі, 
цяпер каманды 
п а т э н ц ы й н ы х 
кандыдатаў ста-
яць на нізкім стар-

це. Усе гатовыя, і ў 
адкладзе выбараў не 

зацікаўленая, так выглядае, і апазыцыя. 
Праўда, ўсе гэтыя аргумэнты былі да-

рэчы і тыдзень таму: 7-га верасьня ўсе 
чакалі, што выбары будуць прызначаныя 
на 12-га сьнежня. 

Ня выключана, што меў рацыю калега 
Цыганкоў, што ўлада і плянавала пер-
шапачаткова выбары на 12-га сьнежня, 
але вырашыла разабрацца, паспра-
баваць высьветліць, чаго ж чакаць, у 
прыватнасьці, ад дарагога расейскага 
саюзьніка. Магчыма, у мінулую нядзе-
лю пасьля чарговага залпу расейскіх 
тэлеканалаў, у тым ліку і ўпершыню 
– дзяржаўнага РТР, і даведаліся, што 
інфармацыйная вайна будзе пра-
цягвацца і што асаблівых саступак у 
эканамічнай сфэры чакаць ня варта. А 
тады ўсе выкладзеныя вышэй аргумэн-
ты захоўваюць сваю моц. Сьнежань, як і 
было прадказана. 

Юры дракахруст.

«Я бывший сотрудник 
одной из спецслужб Россий-
ской Федерации хочу сделать 
достоянием общественности 
следующее. Председатель 
правительства России Путин 
хочет убить президента Бело-
руссии Лукашенко. Я заявляю 
об этом со всей ответствен-
ностью, ибо располагаю до-
стоверными фактами. По по-
нятным причинам я не могу 
назвать свои имя и фамилию. 
Я был и остаюсь патриотом 
России.

Мне лично не нравится Лу-
кашенко — ни как человек, ни 
как политик. Мне не нравится, 
что он хочет обеспечить бла-
гополучие своей страны за 
счет моей родины — России. В 
Белоруссии скоро президент-
ские выборы. Чтобы убрать 
Лукашенко, у нас есть целый 
набор нормальных средств 
и методов. Наши СМИ могут 
слепить из Лукашенко какой 
угодно образ — сумасшедше-
го или больного. Мы можем 
поставить его на колени эко-
номически — через постав-
ки нефти и газа. Мы можем в 
конце концов договориться 
с Европой, Соединенными 
Штатами. И этого достаточно 
— Лукашенко рухнет. Но мне 
абсолютно не приемлемы ме-
тоды физического устранения 
президента Белоруссии, кото-
рые планирует использовать 
руководство моей страны.

Мне достоверно известно, 
что для реализации этой цели 
в июне этого года в госкор-
порации «Ростехнологии» 

создана специальная группа 
из числа бывших сотрудник 
Федеральной службы безо-
пасности, Службы внешней 
разведки и других спецслужб. 
Создана по прямому указа-
нию Путина.

Все знают, что «Ростехно-
логии» являются фактически 
филиалом ФСБ, а ее руко-
водитель Чемезов является 
близким другом Путина. Но 
бывшие работники спецслужб 
не только зарабатывают там 
сумасшедшие деньги на раз-
личных сделках, на внутрен-
нем жаргоне это называется 
«пилить проекты». Там плани-
руются и реализуются гряз-
ные дела. Говорю это со всей 
ответственностью.

Группа по физическому 
устранению президента Бело-
руссии строго засекречена. В 
нее входят только самые про-
веренные и преданные Пути-
ну силовики. Уже отработано 
несколько сценариев уничто-
жения Лукашенко: устройство 
автомобильной или авиаци-
онной катастрофы, заражение 
через подарок или почтовое 
отправление, задействование 
снайпера.

Но в качестве наиболее ре-
ального сценария рассматри-
вается проведение масштаб-
ного теракта во время одного 
из массовых мероприятий с 
участием Лукашенко, а в пред-
выборную кампанию Лука-
шенко придется проводить 
много таких мероприятий.

Всерьез рассматривается 
теракт во время традици-

онного праздника урожая в 
Белоруссии. Возможные люд-
ские потери при этом просто 
не принимаются в расчет.

Для создания атмосферы 
паники планируется прове-
сти в ближайшие месяцы в 
Белоруссии серии устрашаю-
щих акций с использованием 
взрывных устройств, разра-
батываются сценарии по по-
хищению известных людей. 
Чтобы посеять панику вокруг 
белорусской продукции, по-
ставляемой на экспорт, специ-
алисты из этой группы плани-
руют заражение нескольких 
партий продовольственных 
товаров радиоактивными ве-
ществами.

Откуда эти факты известны 
мне? Есть порядочные люди 
и в этой спецгруппе. Я боевой 
офицер, я побывал во многих 
горячих точках и знаю, что 
такое терроризм, что такое 
смерть невинных граждан. 
Волгодонск, Беслан — это 
лишь самые яркие приме-
ры. Я абсолютно неприемлю 
подобных грязных методов 
устранения главы другого го-
сударства, даже если он тебе 
и не нравится. Особенно, если 
это связано с гибелью обыч-
ных белорусов. Причем са-
мых близких нам, россиянам, 
по духу. Так думаю не только 
я, но и многие мои коллеги. 
Именно поэтому я принял ре-
шение заявить о существую-
щих планах открыто и во все-
услышание. Понятно, что те, 
кто стоит за этими планами, 
скажут, что это провокация. 

Но уже ближайшее развитие 
событий будет говорить само 
за себя.

Своим коллегам по спец-
службам хочу сказать, что 
я тоже профессионал и ис-
кать меня бесполезно. Честь 
имею».

С колес разбираться, чьих 
спецслужб эта видеосъемка, 
— значит неизбежно запу-
таться в сетях конспирологии 
и множественности версий. 
Понятно, что ни ФСБ России, 
ни КГБ Беларуси на авторство 
«кино» покушаться не будут, 
да и в целом собственную 
реакцию на этот информа-
ционный взрыв постараются 
вывести за рамки публичного 
поля.

Более того, не удивимся, 
учитывая громкость заявле-
ний (все-таки обвинения в 
заговоре с целью убийства 
главы государства — это даже 
не коктейль Молотова в окно 
посольской машины), если 
через какое-то время одна 
из спецслужб, а то и обе вме-
сте, предъявят на суд обще-
ственности истинного творца. 
Какого-нибудь перечитавше-
гося свежей прессы студен-
тика.

Впрочем, видео уже пошло 
в массы и свое черное дело 
сделает. Версия о заговоре 
против Лукашенко со стороны 
России займет определенное 
место в жадно впитывающем 
всю предвыборную информа-
цию общественном сознании.

Эксперт аналитического 
центра «Стратегия» Валерий 

Карабалевич отмечает, что 
идея заговора против Лука-
шенко постоянно в той или 
иной форме присутствует в 
белорусском информацион-
ном пространстве: «Лукашен-
ко сам при случае об этом с 
удовольствием говорит. Он в 
это верит».

Верит в это (по крайней 
мере, может поверить) и на-
селение, отмечает политолог. 
А это уже существенно меняет 
расстановку сил на внутрен-
нем информационном поле 
накануне выборов.

Россия серией разоблачи-
тельных телепередач и ста-
тей за последние несколько 
месяцев серьезно подмочила 
образ Лукашенко. Правда, 
информационной обработке 
подвергался российский же 
обыватель. Контрудары бело-
русской пропаганды также 
имели целью не обществен-
ность соседней страны, а соб-
ственный народ. То есть две 
страны ведут информацион-
ную войну, но каждый на сво-
ей территории.

Громкие заявления наподо-
бие данного видео могут быть 
выгодны белорусской власти, 
отмечает Валерий Карбале-
вич. Они при должной подаче 
еще больше дискредитируют 
российскую власть в глазах 
населения, сильнее сплачива-
ют президентский электорат. 
«Но говорить, что это дело 
рук именно белорусских вла-
стей, белорусских спецслужб, 
никаких оснований нет», — 
считает политолог.

С другой стороны, отмеча-
ет эксперт, нагнетание обста-
новки официальному Минску 
сейчас совершенно не нужно.

«Обратите внимание, ат-
мосфера уже накалилась. 
События в Беларуси массово 
пропускаются через россий-
ские и европейские СМИ, и 
значимость этих событий раз-
дувается до невероятных раз-
меров. Нарастает ажиотаж. 
А вот это Лукашенко уже не 
выгодно, — говорит Валерий 
Карбалевич. — Он хотел про-
вести максимально, насколь-
ко это возможно, тихие и спо-
койные выборы».

В ситуации же, когда инфор-
мационные взрывы следуют 
один за другим, миф о бело-
русской стабильности, этот 
краеугольный камень нынеш-
ней власти, может разрушить-
ся с невероятной скоростью. 
«Возникает вопрос — кто 
создает эти информационные 
взрывы? И вот тут говорить о 
российских спецслужбах уже 
можно», — считает полито-
лог.

Впрочем, для констатации 
очевидно вытекающего из 
данного видео факта его ав-
торов знать и не нужно — от-
ношения Минска и Москвы 
на официальном уровне не 
просто ухудшились катастро-
фически. Их, если мы все 
правильно поняли, больше 
нет. По крайней мере, при 
нынешних государственных 
лидерах.

Алексей золотницкий, 
«белорусские новости» .

палата прадстаўнікоў 
спраўдзіла прагнозы большасьці 
экспэртаў – выбары прызнача-
ныя на 19 сьнежня. дакладней, 
прагноз палягаў у тым, што яны 
адбудуцца ў сьнежні.

кто готовит покушение на президента беларуси?

роССийСкие телекАнАлы 
рАССкАзАли о Гибели 
олеГА бебенинА

Гибель основателя и руководителя сайта 
charter97.org Олега Бебенина продолжает 
оставаться в центре внимания белорусской 
общественности, иностранных журнали-
стов и международных организаций. 

бАж обращается к главе мвд и 
генпрокурору 

«Белорусская ассоциация журналистов» 
6 сентября направила Обращения на имя 
Анатолия Кулешова и Григория Василеви-
ча. 

Организация призывает власти сделать 
всё возможное для проведения всесторон-
него, непредвзятого и прозрачного рассле-
дования обстоятельств гибели основателя 
и руководителя сайта charter97.org Олега 
Бебенина.

Приводим текст полностью:
«Уважаемый Анатолий Нилович (Григо-

рий Алексеевич)!
Члены ОО «Белорусская ассоциация жур-

налистов» высказывают крайнюю обеспо-
коенность обстоятельствами гибели своего 
коллеги, члена организации Олега Бебени-
на, которого 3 сентября нашли повешенным 
на его даче.

Следствие в первую очередь рассматри-
вает версию самоубийства, т. к. судебно-
медицинская экспертиза не выявила 
никаких других повреждений, кроме стран-
гуляционной борозды на шее журналиста.

Однако близкие, друзья и коллеги Олега 
утверждают, что его поведение, планы и 
жизненные обстоятельства никак не пред-
вещали намерения добровольно уйти из 
жизни.

Гибель известного журналиста и обще-
ственного активиста уже оказалась в цен-
тре внимания белорусской и международ-
ной общественности.

Особую обеспокоенность вызывает то, 
что ни по одному из громких дел, связанных 

с гибелью или исчезновением белорусских 
журналистов, следствие не дало ответов на 
вопрос — кто же виноват в их смерти.

Поэтому ОО «БАЖ» призывает Вас сде-
лать всё возможное для проведения все-
стороннего, непредвзятого и прозрачного 
расследования обстоятельств гибели Олега 
Бебенина».

обСе призывает провести неза-
висимое расследование смерти 
олега бебенина 

Представительница ОБСЕ по вопросам 
СМИ сделала заявление в связи с гибелью 
журналиста в Беларуси.

Дуня Миятович выразила обеспокоен-
ность в связи со смертью Олега Бебенина 
и призвала власти провести взвешенное и 
независимое расследование.

– Смерть Олега Бебенина является боль-
шой утратой для белорусской журнали-
стики. Его боевой веб-сайт остается из не-
многих неправительственных источников 
информации, и сотрудники веб-сайта явля-
ются объектами продолжительного адми-
нистративного давления, - заявила Миято-
вич.

– Я приветствую намерение Генеральной 
прокуратуры провести расследование дру-
гих возможных версий гибели журналиста, 
несмотря на предварительный вывод, что 
журналист покончил с собой… Я призываю 
белорусские власти провести независимое 
расследование этой трагической смерти. 
Это особенно важно, чтобы избежать обо-
стрения того отрицательного воздействия 
на белорусские СМИ, которые могут вы-
звать вопросы о его смерти, – заявила пред-
ставительница ОБСЕ.

Дуня Миятович также выразила соболез-
нование семье Олега Бебенина, его колле-
гам и друзьям.

выбАры дзедА мАрозА 

в информационной войне между минском и москвой прозвучал новый выстрел. С чьей стороны — это пока вопрос. но выстрел не просто громкий, а оглуши-
тельный. Скрывший свои имя и фамилию («по понятным причинам») бывший сотрудник российских спецслужб заявил, что премьер-министр россии владимир 
путин готовит убийство Александра лукашенко. 
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наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна

Журналисты издания «Et 
Cetera» посетили сестру Васи-
ля Быкова, которая живет в 20 
километрах от деревни Бычки 
Ушачского района Витебской 
области – малой родины писа-
теля.

Валентина Быкова живет 
одиноко и пожаловалась на 
крайне низкую пенсию.

«Я работала в колхозе. По-
том в совхозе. Там же зарплаты 
совсем маленькие были. В этом 
месяце уже подняли пенсию – 
получаю...290 тысяч рублей (95 
долларов США). Сейчас район-
ная власть стала помогать: дро-
ва бесплатно привезут, дали 70 
тысяч еще на дрова. Ко мне при-
ходит женщина из райсобеса 
два раза в неделю - помогает по 
дому», - рассказала Валентина 
Быкова.

На этом «забота» властей о 
сестре Народного писателя Бе-
ларуси заканчивается.

сестрА быковА 
поЛучАет 
пенсию в 290 
тысяч рубЛей 

Сестра	 Народного	 писа-
теля	 Беларуси	 Василя	 Быко-
ва	находится	в	бедственном	
положении.

«дзеці два тыдні рэпеціравалі 
лінейку з Лукашэнкам»

На лінейку мы пайшлі з 
паліклінікі. Трошкі спазніліся. 
Каля школы нас перахапіў чала-
век у чорным, які сказаў, што ў 
школу нам нельга. На просьбу на-
звацца і паказаць дакументы, ча-
лавек пачаў пагражаць міліцыяй. 
На вуліцы дождж, халодны вецер. 
Кажу невядомаму ў чорным: «За-
раз мой сын прамокне і захварэе. 
Мне што, яго адразу са школы ў 
бальніцу везці?» «Вязіце адразу 
ў бальніцу», — без ценю ўсмешкі 
адказвае той. Працягваю настой-
ваць, каб нас пусцілі, кажу, што 
нашыя правы, як грамадзянаў 
Беларусі, парушаюцца. Патрабую 
нарэшце паказаць дакументы. 
Праз колькі хвілін спрэчак не-
вядомы перамаўляецца па рацыі 
і атрымлівае загад назвацца. 
«Начальнік Бараўлянскай міліцыі, 
Белуш Уладзімір Эдуардавіч», — 
кажа мужчына, але дакументы 
не паказвае. Я ж ведаю, што Бе-
луш — чалавек старэйшы за яго, 
хударлявы. А гэты — малады, 
паўнаваты.

Нарэшце нас і групу бацькоў 
пускаюць пад дашок прыпынкаў. 
Да школы па-ранейшаму не пад-
пускаюць. 

Людзі прыйшлі сюды з дзецьмі 
пешшу. А гэта 4 кіламетры! Па лу-
жынах, па дажджы. Бо транспарт 
сюды не пусцілі — ні грамадскі, 
ні прыватны.

Усё давялося пакінуць на 
прыпынку за 4 км ад школы. 
Недалёка ад таго прыпынку, да-
рэчы, размешчаныя інтэрнаты. 

Дык людзей адтуль не выпускалі 
сёння 3 гадзіны.

На ўваходзе ў школу ўсіх 
абшуквалі — і дзяцей, і іх бацькоў. 
Забіралі звязкі з ключамі. Пас-
ля гэтага ўсіх бацькоў вывелі са 
школы, загадалі адысці падалей і 
перачакаць адну гадзіну.

Частка пайшла да машын (за 4 
км), а частка (некалькі дзясяткаў), 
засталіся чакаць пад дажджом.

На лінейку трапілі не ўсе 
дзеці — частку рассадзілі па 
класах. Пазней Аляксандр 
Рыгоравіч разам з сынам хадзіў 
па кабінетах. 

Перад прыездам дзеці два 
тыдні рэпеціравалі гэтую лінейку. 
Па дзве гадзіны маршыравалі 
пад аркестр, развучвалі, як, хто і 
куды пойдзе, хто дзе стане.

Я свайго сына не пусціла, 
і некаторыя бацькі таксама. 
Канікулы ёсць канікулы, мы свае 
правы ведаем. Астатніх загналі 
прымусам.

У школу мы патрапілі толькі 
пасля ад‘езду Лукашэнкі. Зайшлі 
ў будынак, а там адусюль выход-
зяць людзі з рацыямі, сабакамі. 
І звязкамі ключоў. Іх было, зда-
валася, больш чым вучняў з 
настаўнікамі.

* * *
Колю Лукашэнку споўнілася 

6 гадоў. Выказвалася мерка-
ванне, што ён пойдзе або ў 
элітную гімназію каля Драздоў, 
або ў новазбудаваную школу 
ў Астрашыцкім Гарадку, або ў 
Бараўлянскую.

Навучальна-педагагічны ком-
плекс «дзіцячы садок-сярэдняя 
школа» ў вёсцы Бараўляны 
разлічаны на 950 месцаў: сярэд-
няя школа — 720 месцаў, дзіцячыя 
яслі-садок — 230 месцаў. Трохпа-
вярховы будынак навучальнай 
установы ўключае: пачатковыя 
класы (навучальныя і гульнявыя 
пакоі, спальныя і гардэробныя 
памяшканні); 5—11 класы (на-
вучальныя класы, лабараторыі 
фізікі, хіміі і біялогіі, лінгафонныя 
кабінеты, кабінеты інфарматыкі, 
дапрызыўнай падрыхтоўкі, 
студыя мадэлявання, студыя 
харэаграфіі, цэнтр патрыятыч-
нага выхавання); бібліятэку з 
чытальнай залай; актавую залу; 
спартыўныя залы (гульнявую, 
гімнастычную), трэнажорныя 
залы, басейн (чатыры дарожкі); 
майстэрні па апрацоўцы тканін, 
металу і дрэва, кабінет кулінарыі; 
кабінет доктара з працэдур-
ным пакоем, фізіятэрапеўтычны 
кабінет, інгаляторый; абедзен-
ная зала на 240 пасадачных 
месцаў.У новай школе будуць 
працаваць 69 педагагічных 
работнікаў, 63 чалавекі тэхпер-
саналу, два медработнікі. Школа 
прымае вучняў з мікрараёнаў 
вёсак Бараўляны, Копішча, 
Валяр‘янава, Драздова і пасёлка 
Вопытны.

запісаў 
Сямён печанко.

міЛінкевіч: няўдзеЛ – 
гэтА не дЛя мяне 

Ці будзе ўдзельнічаць у выбар-
чай кампаніі лідэр Руху “За Свабо-
ду”, экс-кандыдат на прэзыдэнта 
Аляксандар Мілінкевіч? 

Мілінкевіч: Зараз мы праводзім 
інтэнсіўныя кансультацыі з 
партнэрамі, якія падзяляюць най-
важнейшыя для нас каштоўнасьці, 
і я думаю, што да канца тыдня буд-
зе абвешчана, у якім фармаце я і 
Рух «За Свабоду» ўдзельнічае ў вы-
барах. 

Дракахруст: Летась на 
Эўрапейскім кангрэсе і сёлета 
ў траўні вы даволі адназначна і 
ўпэўнена заяўлялі, што вы асабіста 
будзеце ўдзельнічаць у выбарах. А 
што здарылася, што гэта стала пы-
таньнем?

М: Пытаньне ёсьць. І калі пра-
грама прадстаўлялася ў траўні, 
таксама вылучаліся ўмовы. Не 
было так, што 100-працэнтна, ўра, 
пераможам. Былі ўмовы даволі 
жорсткія, і паводле гэтых умоваў і 
прымаецца рашэньне. Я б не хацеў 
апярэджваць падзею. Да канца 
тыдня мы абмяркуем з нашымі 
партнэрамі. Гэта не самастойнае 
рашэньне, гэта рашэньне цэлай 
групы людзей, якія падзяляюць 
погляды, што найважнейшым для 
нас зьяўляецца незалежнасьць 
і эўрапейскі шлях, і абавязкова 
аб‘явім ад гэтым.

Д: Тое, што вы назвалі партнэрамі, 
гэта тыя акрамя вас кандыдаты, 
якая сустракаліся ў Берштах -- 
Костусеў, Міхалевіч і Глушакоў, ці 
размова ідзе пра больш шырокае 
кола людзей?

М: Гэта залежыць ад таго, які 
шлях і стратэгію абяруць на гэтых 
выбарах канкрэтныя прэтэндэн-
ты. Акрамя таго мы працуем зараз 
і з грамадзкімі арганізацыямі, і з 
маладзёвымі, хацелі б, каб у нас 
была скаардынаваная пазыцыя. 
Я больш за ўсё хачу сказаць, што 

выбары, на якіх зараз усе зацыкле-
ныя, безумоўна, важная рэч, на іх 
канцэнтрацыя ўвагі, але усім зра-
зумела, што выбараў у Беларусі не 
было і гэта ня будуць выбары. І нам 
вельмі важна, каб Беларусь мела 
пэрспэктыву. І мне хацелася б, 
каб кожныя выбары прыводзілі да 
пэўных зьменаў у краіне – і ў дум-
ках людзей, і ў паводзінах улады, і 
ў дзеяньнях апазыцыі. Гэта вельмі 
важна. Калі тэатар, які робіць ула-
да, не зьяўляецца выбарамі ў дэ-
макратычным сэнсе, то мы павінны 
ставіць больш шырокія мэты. Я 
лічу, што гэта прынцыпова. 

Д: А калі вы прымеце рашэнь-
не не ўдзельнічаць у выбарах? 
Вы зьбіраецеся заклікаць сваіх 
прыхільнікаў падтрымаць іншага 
кандыдата, ці вы проста пасуеце, 
так бы мовіць, у гэтай сытуацыі?

М: Няўдзел – гэта не маё. 
Я ўдзельнічаў у мясцовых, у 
парлямэнцкіх выбарах, актыўна 
езьдзіў па краіне, выступаў побач 
з дэмакратычнымі кандыдатамі, 
дэманстраваў, што ў нас сапраўды 
ёсьць шырокая каманда па ўсёй 
краіне. Таму на гэтых выбарах, ка-
нечне, для мяне бліжэй актыўны 
удзел ( у выглядзе каго, мы выра-
шым), а не пасіўны байкот.

Д: Ці ня лічыце вы, што сыход з 
кампаніі самага рэйтынгавага, вя-
домага кандыдата будзе азначаць 
і успрымацца многімі ў краіне і за 
яе межамі як параза ўвогуле ўсяго 
нацыянальна-дэмакратычнага ля-
геру?

М: Не, я так не думаю. Я думаю, 
што ўсё будзе залежыць ад таго, 
як будзе аргумэнтаваны ўдзел ці 
няўдзел, і, па-другое, якая будзе 
наступная дзейнасьць, Таму што 
«выбары», якія зараз адбываюцца, 
гэта, на самой справе, маленькая 
частка вялікай стратэгіі змаганьня 
за краіну.

1	верасня	Аляксандр	Лукашэнка	ўзяў	удзел	у	адкрыцці	новай	школы	ў	вёсцы	Бараўляны,	
што	ў	Мінскім	раёне.	Як	гэта	было,	расказвае	маці	вучня	новай	школы	Наталля	Гарачка.

(працяг. пачатак у №14)

канкурэнтаздольная бела-
русь. Навукова-тэхнічны пра-
грэс і рэвалюцыя камунікацый 
вымушаюць Беларусь пера-
гледзець свае стандарты якасці, 
метады гаспадарання і месца ў 
міжнародным падзеле працы. Не-
абходна як мага хутчэй правесці 
столькі пераўтварэнняў, колькі 
трэба для таго, каб выкарыстаць 
усе перавагі глабалізацыі і сва-
боднага гандлю:

• фінансавае аздараўленне 
і прамысловая мадэрнізацыя 
беларускіх прадпрыемстваў;

• распаўсюджванне практыкі 
абавязковай атэстацыі 
спецыялістаў для ажыццяўлення 
ліцэнзаванай і сертыфікаванай 
дзейнасці;

• структурная перабудо-
ва і паскоранае абнаўленне 
асноўных фондаў у цяжкай, 
хімічнай, нафтаперапрацоўчай 
і лёгкай прамысловасці, транс-
партным і сельскагаспадарчым 
машынабудаванні;

• укараненне новых метадаў 
арганізацыі вытворчасці, 
кіравання і збыту;

• павелічэнне колькасці 
навукаёмістых вырабаў і развіццё 
высокатэхналагічных галін 
прамысловасці;

• пераход беларускай 
вытворчасці на міжнародныя 

стандарты якасці ISO;
• эфектыўнае выкарыстан-

не фінансавага і аперацыйнага 
лізінгу;

• стымуляцыя развіцця сферы 
паслуг і выхад на новыя замеж-
ныя рынкі.

прадказальная беларусь. Ня-
гледзячы на замежныя крэдыты, 
падтрымку ліквіднасці беларускіх 
банкаў, аперацыі на валютным 
рынку і дэвальвацыю ў студзені 
2009 года, стан нашай банкаўскай 
сістэмы далёкі ад ідэальнага. 
Праграмы прымусовага льготна-
га крэдытавання нерэнтабель-
ных дзяржпрадпрыемстваў ста-
вяць беларускія банкі на мяжу 
выжывання, а паводзіны нашай 
валюты палохаюць нават са-
мых дасведчаных фундатараў. 
Беларускія ўлады не маюць права 
рызыкаваць макраэканамічнай 
стабільнасцю дзеля дасягненні 
недоўгачасовых эфектаў палітыкі 
«латання дзірак». Моц і канвер-
туемасць нашай валюты павінны 
стаць знакам эканамічнай 
надзейнасці беларускай дзяржа-
вы. Таму я выступаю ЗА:

• развіццё крэдытнага рынка і 
камерцыйных банкаў;

• стварэнне Агенцтва 
фінансавага развіцця, якое 
будзе займацца ўскосным 
датаваннем беларускіх 
дзяржпрадпрыемстваў;

• узмацненне незалежнасці 

Нацыянальнага банка і вылучэн-
не нізкага ўзроўню інфляцыі ў 
якасці галоўнай мэты манетарнай 
палітыкі;

• раўнавагу плацёжнага балансу 
і ліквідацыю дзяржаўнага доўгу 
(неабходна ўнесці ў Канстытуцыю 
папраўку, якая забараняе пры-
няцце парламентам дэфіцытнага 
бюджэту);

•актывізацыю аднаўзроўневага 
іпатэчнага крэдытавання, 
развіццё рынка страхавых паслуг 
і электронных плацяжоў;

• правядзенне грашовай 
рэформы і ўтрыманне стабільнага 
валютнага курсу.

дзелавая беларусь. 
З‘яўляючыся прыхільнікам анга-
жавання беларускіх грамадзян у 
працэс прыватызацыі дзяржаўнай 
уласнасці, я агітую ЗА:

• р а с п р а ц о ў к у 
заканадаўчай базы для функцыя-
навання беларускага фондавага 
рынка і актывізацыю беларускіх 
біржаў;

• развіццё інвестыцыйных 
фондаў і фінансавых інстытутаў, 
якія забяспечваюць мабілізацыю, 
эфектыўнае засваенне і 
ўзбуйненне беларускага капіталу, 
для правядзення паступо-
вай грашовай прыватызацыі 
неэфектыўных сектараў 
эканомікі;

• стварэнне ўмоў для 
ўключэння шырокіх слаёў 
насельніцтва ў працэс акцыяна-
вання беларускай эканомікі па 
сродкам пенсійных і страхавых 
фондаў.

(Працяг	будзе)
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